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Jaro je tady a příroda se probouzí ze 
zimního spánku. Na radnici jsme ale 
v zimě nespali a teď na jaře pokračuje-
me s novým elánem a současně začíná-
me pracovat na nových úkolech. 

Beránek nás nepokakal, protože 
máme i něco „nového na sebe“. To 
„nového“ je vydlážděná Úzká ulice, ze 
které mají asi největší radost hlavně její 
obyvatelé. Čekali na ni celá desetiletí 
a nyní mají konečně bezprašný povrch 
před svými domy. Věříme, že se postup-
ně dočkají i obyvatelé v dalších dosud 
prašných ulicích.

Na plné obrátky se nyní pracuje na 
přístavbě základní školy. V současné 
době je hotová hrubá stavba suterénu 
a částečně obsypaná izolace zeminou 
kolem budovy. Začalo se s vyzdívkami 
přízemí, což už je vidět i zpoza plotu ze 
silnice. Cestou kolem školy se tedy kaž- 
dý může podívat, jak se stavba pomalu 
zvedá ze země. Už je to veselejší pohled. 

V minulém čísle Zpravodaje jsme in-
formovali o tom, že byla podána žádost 
o dotaci na rekonstrukci čistírny odpad-

ních vod. Zatím ještě nevíme, zda jsme 
byli úspěšní, Státní fond životního pro-
středí by měl žádosti vyhodnotit někdy 
koncem dubna. Ale pevně věříme, že 
dotaci získáme a chceme být připraveni. 
Proto již bylo zahájeno výběrové řízení 
na dodavatele této stavby. Zatím se při-
hlásilo 41 firem, které mají zájem čistír-
nu stavět. Protože jde o složitou a nároč-
nou stavbu, žádají uchazeči o spoustu 
dodatečných informací, což znamená 
prodlužování výběrového řízení. Právě 
proto jsme s výběrem dodavatele začali 
s předstihem.

Dále jsme informovali, že jsme podali 
žádost na ministerstvo školství o dotaci 
na III. pavilon mateřské školy z Fondu 
rozvoje kapacit mateřských a základ-
ních škol. Zde by mělo být rozhodnuto 
každým dnem a jsme tedy nyní v napja-
tém očekávání, zda budeme úspěšní. Po-
kud ano, jsme připraveni okamžitě zahá-
jit výběrové řízení na dodavatele stavby.

Také se intenzivně zabýváme bu-
doucností statku v centru obce. Dosud 
prostory ve statku využíváme hlavně 

pro dočasnou školní jídelnu, kam cho-
dí obědvat žáci ze základní školy. Jinak 
zatím jen pronajímáme prostory ve stat-
ku a podařilo se získat i nové nájemce. 
Díky tomu by si měl statek vydělat na 
svůj provoz. Ale do budoucna bychom 
chtěli statek využít jako skutečné cen-
trum obce. Probíhají jednání s fakul-
tou architektury ČVUT, kde by studie 
budoucího využití mohli zpracovávat 
studenti v rámci semestrálních prací. 
Mohou tak vzniknout zajímavé neotřelé 
nápady, které by obec mohla získat s mi-
nimálními náklady. Jako podklad pro 
jakoukoli projekční činnost jsme zadali 
geodetické zaměření budov a statické 
posouzení administrativní budovy. 

Tolik k těm nejdůležitějším investi-
cím. Kolotoč běžné agendy a administ-
rativy si můžeme přiblížit někdy příště. 
Přeji všem občanům krásné jaro plné 
sluníčka a srdečně zvu na obecní akce. 
Teď v dubnu se můžeme vidět například 
na tradičním pálení čarodějnic.

Zdeněk Babka – starosta 

Ú V O D N Í K

ZE ZasEDÁNÍ ZasTupITElsTVa
Zápisy ze zasedání zastupitelstva jsou pro občany k dispozi-
ci na www.horomerice.cz v sekci Úřad a dokumenty. Pro ty, 
kdo nemají přístup k internetu, přetiskujeme alespoň usnesení 
s hlasováním.

Zasedání zastupitelstva 14. března 2016 
 – přítomno 14 zastupitelů, omluvena Ing. Verner Danielisová, 

PhDr. Šináglová přišla v průběhu zasedání.

 – schválen program zasedání
Pro: 13 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 0

 – schváleno rozpočtové opatření č. 1/2016 dle předloženého 
návrhu s opravou čísla paragrafu
Pro: 10 hlasů (7 ODS, 2 TOP 09, 1 NH)Proti: 0 Zdržel se: 3 hlasy NH

 – vzata na vědomí informace o stavbách
Pro: 13 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 0

 – schválen, podle ustanovení § 85 písm. a) ve spojení s § 41 
odst. 2) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, bezúplatný pře-
vod pozemku č. parc. KN 245/50, ostatní plocha – ostatní 
komunikace, o výměře 390 m2, v katastrálním území Ho-
roměřice, z vlastnictví České republiky – Úřadu pro zastu-
pování státu ve věcech majetkových – do vlastnictví Obce 
Horoměřice.
 Pozemek je místní komunikací III. třídy ve správě obce 
a je opatřen bezprašným povrchem zhotoveným ze zámko-
vé dlažby.
Pro: 13 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 0

 – schválen, podle ustanovení § 85 písm. a) ve spojení s § 41 
odst. 2) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, bezúplatný pře-

vod pozemku č. parc. KN 197/19, ostatní plocha – jiná plo-
cha, o výměře 111 m2, v katastrálním území Horoměřice, 
z vlastnictví České republiky – Úřadu pro zastupování státu 
ve věcech majetkových – do vlastnictví Obce Horoměřice.
 Pozemek je místní komunikací IV. třídy ve správě obce. 
Je zpevněn a udržován kamenivem
Pro: 13 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 0

 – schválen, podle ustanovení § 85 písm. a) ve spojení s § 41 
odst. 2) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, bezúplatný převod 
pozemku č. parc. KN 107/5, ostatní plocha – manipulační 
plocha, o výměře 12 m2, v katastrálním území Horoměřice, 
z vlastnictví České republiky – Úřadu pro zastupování státu 
ve věcech majetkových – do vlastnictví Obce Horoměřice.
 Pozemek je místní komunikací IV. třídy ve správě obce. 
Přesněji je součástí chodníku pro pěší a je opatřen bezpraš-
ným povrchem ze zámkové dlažby.
Pro: 13 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 0

 – schválen, podle ustanovení § 85 písm. a) ve spojení s § 41 
odst. 2) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, bezúplatný převod 
pozemku č. parc. KN 206/112, ostatní plocha – ostatní komu-
nikace, o výměře 172 m2, v katastrálním území Horoměřice, 
z vlastnictví České republiky – Úřadu pro zastupování státu 
ve věcech majetkových – do vlastnictví Obce Horoměřice.
 Jedná se o pozemek oddělený potvrzeným geometric-
kým plánem č. 1782-1/2015 od pozemku KN 206/20. Po-
zemek je místní komunikací III. třídy, částí ulice K Sadu. 
Je opatřen asfaltovým bezprašným povrchem ve vlastnic-
tví obce.
Pro: 13 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 0

 – zrušeno usnesení č. 12. A ze dne 14. 12. 2015 o prode-
ji pozemků č. parc. 393/419, 393/420, 393/421, 393/422 
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a 393/423. Schválen prodej části pozemku č. parc. KN 
393/26 oddělené geometrickým plánem č. 1804-19/2015: č. 
parc. 393/419 o výměře 78 m2, č. parc. 393/420 o výměře 
103 m2, č. parc. 393/421 o výměře 98 m2, č. parc. 393/422 
o výměře 94 m2 a č. parc. 393/423 o výměře 132 m2 za cenu 
1800,- Kč/m2 Jaroslavu Dolanskému.
Pro: 9 hlasů (7 ODS, 2 TOP 09) Proti: 0 Zdržel se: 4 hlasy (NH)

 – schválen záměr prodeje pozemků č. parc. KN 594 ostatní 
plocha o výměře 13 m2, č. parc. KN 598 ostatní plocha o vý-
měře 4 m2, č. parc. KN 606 ostatní plocha o výměře 13 m2 
a č. parc. KN 607 ostatní plocha o výměře 6 m2.
Pro: 13 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 0

 – schválen nájem pozemku č. parc. KN st. 599 od Úřadu pro 
zastupování státu ve věcech majetkových. Výměra pozem-
ku 39 m2. Druh pozemku – zastavěná plocha a nádvoří. Po-
zemek je zastavěn stavbou bez čísla popisného i bez čísla 
evidenčního ve vlastnictví Obce Horoměřice.
Pro: 13 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 0

 – vzata na vědomí zpráva o činnosti finančního výboru (pří-
tomno 14 zastupitelů)
Pro: 13 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 1 hlas NH

 – schválen plán činnosti finančního výboru na rok 2016
Pro: 12 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 2 hlasy NH

 – vzata na vědomí zpráva z rady
Pro: 14 hlasů Proti: 0 Zdržel se: 0

Vysvětlivky zkratek:
ODS =  zastupitelé zvolení  

za Občanskou demokratickou stranu
TOP 09 = zastupitelé zvolení za TOP 09
NH = zastupitelé zvolení za sdružení Naše Horoměřice

p O Z V Á N K Y

Pro zlobivá dítka i hodná robátka chystáme čertovské hrátky s tajenkou (od 18.00 hodin).
Můžete se těšit na kapelu a po setmění ohňostroj, k dispozici bude občerstvení.

Oprava
V Horoměřickém zpravodaji č. 7/2015 v článku „Ze zasedání zastupi-
telstva“ jsem uvedla, že návrh na odměňování členů výborů a komisí 
vzešel od členů Našich Horoměřic (NH). Ve skutečnosti šlo o návrh 
kontrolního výboru, který na zasedání zastupitelstva pouze přednesl 
jeho předseda, zastupitel za NH. Za nepřesnost se čtenářům omlou-
vám.

Jana Kohoutová

VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ
dr. Ladislav Pytloun: 

MEXIKEM PO STOPÁCH  
BENEDIKTA ROEZLA
Vernisáž spojená s vyprávěním a promítáním
se koná ve čtvrtek 21. dubna od 17.00 hodin
v galerii Orchidea, Požárníků 38, Horoměřice

Výstava potrvá do 15. června 2016

PÁLENÍ ČARODĚJNIC

Obec Horoměřice 
srdečně zve všechny, kdo mají chuť se bavit, 

na tradiční

k rybníku pod čistírnou v sobotu 30. dubna 2016.

P.S.: Hledáme dobrovolníky, kteří by čertům pomohli s programem pro děti. Na očekávaný nával zlobivců je nás v pekle málo.  
Stačí přijít zhruba na 2,5 hodiny, od 17.30 do 20. Moc prosím, můžete-li pomoci, přihlaste se. Děkuji. Jana Kohoutová

e-mail: podatelna@horomerice.cz
tel. 220 970 375
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Letošní rok 1939 nezačíná nijak dobře. Mezinárodní politická situace 
je stále napjatější. Hrozba nacistické okupace naší vlasti je jako temný 
olověný mrak nad svobodou našich národů.

V této mezinárodní politické situaci, kdy se od nás odvrátily západní 
mocnosti, s jejichž souhlasem bylo Hitlerovi vydáno naše pohraničí, 

nezůstává život v naší obci stát. Na-
opak nejaktivnější ve své činnosti je 
místní školní rada pod vedením svého 
předsedy Václava Rabocha a za neú-
navné pomoci vládního komisaře Ru-
dolfa Čackého.

Po desetiletém projednávání a stá-
lých odkladech dochází konečně ke 
stavbě nové školní budovy.

Již 24. listopadu 1937 říká míst-
ní školní rada „…stavět“, ale teprve 
ve schůzi školní rady 13. prosince 
1937 a výnosem Okresního školského 
výboru Praha venkov sever, pod čj. 

14.255/37 je rozhodnuto – bude se stavět. Ale opět se nezačalo. Staveb-
ní plány ležely dlouhou dobu na Zemském úřadě neschváleny. Schvále-
ny byly až na podzim 1938 a současně obec obdržela povolení půjčky 
1 000 000,- Kč od Hospodářské záložny na Smíchově.

Na stavbu školy došlo celkem 12 nabídek stavebních podnikatelů. 
Usnesením školní rady ze dne 27. prosince 1938 zadána jednohlasně 
stavba školní budovy firmě Bohumil Belada a spol. Praha II.

Při zadávání stavby je pamatováno na místní živnostníky, kterým 
jsou zadány práce truhlářské (Josef Piskač), zámečnické (Josef Vese-
lý), malířské (Josef Souček) a natěračské (Josef Bláha). Podnikatelská 
firma Belada a spol. vyhověla žádosti místní školní rady a zaměstnala 
ponejvíce místní nezaměstnané dělníky.

Stavba školní budovy byla započata v pondělí 6. února 1939. Přes 
nepříznivé počasí a nově nastalou státní politickou situaci plynula stav-
ba zdárně kupředu velmi rychle.

Velice nepříjemná pro celý náš národ byla středa 15. března 1939. 
Sama příroda jako by se spikla proti fašistickým germánským pocho-
pům, kteří se k nám valili ze všech stran.

Od rána padá sníh, fouká studený vítr a příroda tak dává najevo, že 
u nás nejsou tyto hordy vůbec vítány. Hitlerovo „Gott mit uns“ (Bůh 
s námi) nějak nesedí, což dokazuje sibiřské až arktické počasí, které 
hitlerovskou okupaci naší vlasti doprovází.

Hordy germánských hrdlořezů valí se od rána směrem do Prahy. 
Obsazují celé okolí Prahy a ani naše obec není ušetřena této „…slasti 
a štěstí“, jak si libovali někteří profašističtí zrádci.

Tlupy Němců rozlézají se po statcích, hostincích, ale hlavně okupují 
sokolovnu, kde jich bylo na 300. Před sokolovnou postavili Germáni 
pomník. Sestavili do kupy několik větších balvanů z opuky a na vrchol 
dali plochý kámen s jejich orlicí a nápisem 13/LR 102.

Tato „výzdoba“ strašila před sokolovnou až do květnových dnů 
1945. Tento nacistický „pomník“ byl trnem v oku všem našim ob-
čanům. Několik „žhavých“ mladíků brzy po jeho postavení, ať již 
z podnapilosti či mladické bujnosti, jistě však z „veliké lásky“ k našim 

ochráncům, pustilo se do něj kamením a poškodili jej. Když to s novým 
ránem – bylo to ráno 1. května 1939 – bylo zjištěno, nastalo veliké 
vyšetřování.

V úterý 2. května přijelo Gestapo a vyslechlo 36 občanů a do vyše-
třovací vazby byli vzati Horák Josef (Braine) čp. 240, Kejmar Antonín 
čp. 277, Kníže Tomáš čp. 81, Moravec Václav čp. 37 a Vojtěchovský 
Josef čp. 265. Ve vyšetřovací vazbě byli do 22. července 1939. Němci 
jim nemohli nic dokázat, jen to, že v onu noc 30. dubna šli z hostince 
v sokolovně jako poslední.

Němci si pospíšili a za devět dnů po okupaci, ve čtvrtek dne 23. 
března, byli z příkazu Okresního úřadu četnickou hlídkou předvedeni 
do vyšetřovací vazby na Gestapo v Kladně naši občané, komunistič-
tí funkcionáři: Antonín Horák čp. 226, Josef Horák čp. 204, Václav 
Houška čp. 143, Karel Krátký čp. 188, Bohumil Křivánek čp. 261, 
Zdeněk Kvítek čp. 57, Jan Nesnídal čp. 188, Antonín Pěnkava čp. 176 
a Jaroslav Zajíček. Všichni byli propuštěni dne 21. dubna t.r.

Stavba školy zatím zdárně pokračuje. Nezaměstnaní, kteří jsou zde 
zaměstnáni, váží si toho, že mohou pracovat a polepšit tak situaci ve 
svých rodinách.

V jarních měsících uspořádali žáci 5. třídy sbírku oděvních součás-
tek ve prospěch uprchlíků z našeho pohraničí, které nám bylo němec-
kými fašisty zabráno a občané odtud vyhnáni do vnitrozemí, mnozí jen 
s nejnutnějším svým majetkem.

K podpoře snah školy a učitelů, založeno bylo při škole Rodičovské 
sdružení, jehož předsedou zvolen byl pan učitel Karel Mareš a členy 
mimo jiné p. Osvald Žalud, Jaroslav Zajíček, Josef Piskač, Ladislav 
Šrajer, Josef Chadima, Jan Nesnídal. Za učitelský sbor zde zasedají Jin-
dřich Šedivý, Josef Hodan a Terezie Pištěková.

V květnu je školní radou předkládána žádost o zřízení mateřské ško-
ly v obci. Je to novinka, chtít, aby v obci byla zřízena mateřská škola.

Řídící učitel Jan Buchl byl dnem 1. dubna 1939 pensionován. Na 
škole působil téměř 13 let. Zavedl na zdejší škole vyučování v němči-
ně, zřídil zde pokračovací školu, byl řadu let pokladníkem místní školní 
rady, důvěrníkem Okresní péče o mládež, okreskovým knihovním do-
zorcem, členem obecního zastupitelstva a rady a konečně jako nejstarší 
člen rady vedl agendu obce za odstoupivšího starostu Josefa Horáka.

Byl tedy posledním řídícím učitelem ve staré škole a v době, kdy 
se vedle staré budovy tyčí moderní a hygienická budova nové školy, 
opouští obec, aby trávil léta odpočinku ve Svépravicích, jeho oblíbe-
ném místě. Jeho zástupcem byl zatím jmenován učitel Josef Hodan.

Koncem srpna pokročila stavba školy tak daleko, že ve středu dne 
30. srpna byla vykonána kolaudace celé budovy nové školy. Proti pro-
vedení stavby školy nebylo při kolaudačním jednání žádných podstat-
ných námitek. Komise uznala novou školní budovu za způsobilou ke 
školním účelům.

Slavnostní otevření nové školní budovy se konalo v neděli dne 3. 
září 1939 za přítomnosti mnoha našich občanů a zástupců školských 
úřadů a škol z okolních vesnic.

K žádosti značného počtu místních občanů dala místní školní rada 
souhlas, aby budova školy byla vysvěcena. Stalo se tak v neděli 17. září 
1939. Svěcení budovy vykonal opat Strahovského kláštera, farář úně-
tický Dr. Bohuslav Jarolímek. Na toto slavnostní svěcení školy vydala 
Duchovní správa v Úněticích malé úhledné plakáty. V Českém zvu-
kovém týdeníku byly promítány záběry „…svěcení nové školy v Ho-
roměřicích. Moderní učiliště vysvětil opat Strahovského kláštera Dr. 
Jarolímek“.

Jako by to nebylo škole přáno, hned od pátku 8. září je škola uzavře-
na následkem epidemického rozšíření obrny. Všechny školy v okrese 
jsou uzavřeny až do 15. října t.r. Vyučování bylo zahájeno v pondělí 
16. října.

Naši novou školu vyprojektoval Ing. Václav Velvarský z Prahy VIII. 
Vystavěla ji firma Ing. Bohumil Belada, Praha Vinohrady. Celkový ná-
klad činil 1 640 000,– Kč. Stavba byla postavena v dobré kvalitě za 
pouhých 6 měsíců.

V pohnutých dobách končí školní rok 1938 – 39, kdy loučili se všich-
ni se starou budovou školy. Po prázdninách začíná vyučování v nové 
moderní budově školy, která je dál jako pětitřídní.

KRONIKa OBCE
NaCIsTICKÁ OKupaCE a sTaVBa šKOlY

josef hrudka

Rudolf Čacký

Nacistický pomníček
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Je jich v Horoměřicích už 95 a dál pomalu přibývají. Jejich 
pojmenování spadá do působnosti zastupitelstva, ale ve star-
ší zástavbě získaly své názvy dlouho před vznikem součas-
ného samosprávného uspořádání. Pokusíme se o některých 
názvech popřemýšlet. Sdělit zajímavosti ze života osobností, 
jejichž jména nesou, nebo vypátrat, proč se některé starší jme-
nují právě tak.

ULICE KOMENSKÉHO
Začínáme jednou z nejmlad-

ších horoměřických ulic. Své 
pojmenování dostala v době, 
kdy už bylo jasné, že právě tady 
chceme mít novou mateřskou 
školu. Hlavně proto, že tady 
měla obec jediný použitelný 
pozemek. I tak ještě nějaký čas 
trvalo, než se ho podařilo zvětšit 
na potřebnou výměru, ale důle-
žitý byl základ. A když škola, 
třeba jen mateřská, tak se svě-
tově respektovaný učitel náro-
dů přímo nabízí. A je to dobrý důvod k zapamatování.

A proč začínáme právě touto ulicí? Protože měl Jan Amos 
Komenský 28. března narozeniny. Od jeho příchodu na svět 
v roce 1592 uplynulo 424 let.

Světoobčanů typu Komenského bychom v našich dějinách 
napočítali na prstech ruky. Zanechal po sobě dílo tak obrovité, 
až se tají dech. Na prahu dospělosti si stanovil přísná měřítka 
výkonu i motivy svého úsilí. Rozhodl se sloužit pravdě, člově-
ku, národu, Bohu. Věnoval pak tomu cíli absolutně všechno, 
ačkoliv prožíval mimořádné lidské drama.

Bůh, kterému tak hluboce věřil, ho neustále zkoušel a zkla-
mával. Národ, jemuž upsal srdce, o něm dlouho takřka nevě-
děl. Ten muž byl prorokem v Evropě, nikoli doma.

Povězme si o něm zajímavosti, z nichž ne všechny najdeme 
v učebnicích dějepisu. A začněme místem narození, o které se 
vedou spory.

Během života prokazoval totožnost různými způsoby. Po-
depisoval se Nivnický, Nivanus Nivnicensis, tedy z Nivni-
ce, jindy Komenský, Comenius, čili z Komni u Bojkovic, 
sem tam Moravus – z Moravy výjimečně Hunnobrodensis – 
z Uherského Brodu. Jeden jediný dochovaný podpis ale uvá-
dí úplné jméno, které vrhá na jeho původ a narození jasnější 
světlo. Přeložené z latinského originálu zní takto: „Jan Amos 
Segeš Nivnický, po otci nazvaný Komenský.“ To už byla pro 
historické badatele vydatná stopa, po které se 
mohli vydat.

Ukázalo se, že původní otcovo příjmení Se-
geš pocházelo z Uher a příbuzenstvo Segešů, 
vesměs podnikavých a movitých, osídlilo kraj 
Janova pozdějšího dětství ohraničený trojúhel-
níkem Uherský Brod – Komňa – Nivnice, asi sto 
roků před Janovým narozením.

Potvrdilo se, že v Komni se v rodině tamního 
fojta Segeše narodil Janův otec Martin – odtud 
Komňanský – latinsky Comenius – a zpětně pře-
vedeno Komenský.

V Nivnici ani v Komni nebyly v matrikách 
ani v registrech nalezeny žádné důkazy o po-
bytu rodiny v době Janova narození. Je naopak 
prokázáno, že v roce 1592 žila rodina Segešů 
v Uherském Brodě. Uherský Brod je nejpravdě-
podobnějším místem narození také proto, že je 
to uvedeno na náhrobku v Naardenu. Nápis dik-

toval osobně Komenského syn Daniel, který by měl ze všech 
povolaných znát otcovo rodiště nejlépe.

Ke jménu zbývá ještě doplnit, že biblické jméno Amos (milý 
Bohu) přijal Jan při obřadu akolutské ordinace, což byl první 
stupeň specializace studenta pro pastýřskou službu. Předtím 
ale už jako dvanáctiletý osiřel a ke studiu gymnázia v Přerově 
v roce 1608 se dostal až jako šestnáctiletý po několika postup-
ných pobytech u příbuzných a známých.

Následně studoval na univerzitách v Herbornu a Heidelber-
gu. Po návratu do vlasti nejprve nějaký čas učil na téže přerov-
ské škole, kde býval sám žákem, poté všestranně působil jako 
pedagog, kazatel a funkcionář bratrského sboru v severomo-
ravském Fulneku.

Tehdy na něho dolehlo první z mnoha traumat dospělého 
období života; zemřela mu manželka a dvě děti, sám mu-
sel Fulnek opustit jako „běženec svědomí“. Nějaký čas ještě 
užíval azylu u svého přítele Karla st. ze Žerotína. V roce 
1628 však byl donucen spolu s ostatními bratry k doživot-
nímu exilu.

Novým domovem, a to s přestávkami až do r. 1656, se Ko-
menskému stalo polské Lešno. Tam kromě všestranné činnosti 
jiné začal psát své napříště slavné učebnice, odtud podnikal 
kratší či delší pracovní cesty do ciziny. V letech 1641 – 1642 
působil v Londýně, odkud ho vyhnal chaos občanské války. 
V letech 1642 – 1648 vedl ve švédském Elblagu vědecko-
-pedagogický tým, který dostal za úkol modernizovat švéd-
ské školství, a v letech 1650 – 1654 se s nevelkým koneč-
ným úspěchem pokoušel zbudovat vzorovou vševědnou školu 
v Blatném Potoce v Uhrách.

Po uzavření vestfálského míru se stal posledním bisku-
pem jednoty bratrské (1649). Po vypálení Lešna (1656) se 
Komenský uchýlil do Amsterodamu, kde se kromě jiných 
stýkal s malířem Rembrandtem van Rijn. Zemřel v plné prá-
ci 15. 11. 1670 a je pochován v Naardenu. J. A. Komenský 
byl třikrát ženat a měl 7 dětí, z nichž dvě zemřely v raném 
věku. Je považován za nejvýznamnější domácí osobnost 17. 
století. Jestliže se dříve zdůrazňovaly hlavně Komenského 
přínosy do evropské a světové pedagogiky, současní bada-
telé zdůrazňují také jeho myšlenky reformátorské, mravní 
a myslitelské. Zvlášť poté, co v roce 1935 byla objevena 
Komenského geniální sedmidílná Obecná porada o nápravě 
věcí lidských.

Je dobře, že nám v Horoměřicích ulice po něm pojmenova-
ná jeho osobnost připomíná. A je velmi dobře, že si 28. březen 
každoročně připomínáme jako den učitelů.

Václav Kášek

NÁZVY HOROMĚŘICKýCH ulIC

Komenského ulice

J. A. Komenský
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Vichrová & Jáchym  
v galerii Orchidea
Ve čtvrtek 11. února byla v galerii Orchidea slavnostně zahájena další 
pozoruhodná výstava výtvarných prací. Akademická malířka Marce-
la Vichrová tentokrát tvořila s osmiletým Jáchymem Bartoníčkem.

Princip jejich společné tvorby spočívá v nápadu povýšení dětské 
kresby na umění, o kterém je velmi záhodno popřemýšlet. V praxi to 
probíhá tak, že Jáchym na čistý list nakreslí něco ze své fantazie, při-
čemž prioritou bývají různé dopravní prostředky, zvířátka a čerti. Po-
dle jeho vyjádření jde o práce hotové za pár minut. Marcela pak kaž- 
dý obraz až několik hodin láskyplně dotváří, dokud k ní výsledek ne-
promluví a dokud nezíská oprávněnou naději, že osloví i další diváky.

Velmi výstižně se k nahlížení na podobné obrazy vyjádřil básník 
František Halas. „Nehledejte na obraze věci takové, jaké je vídáte. 
Zrak je klamný, ale bedlivě hledejte, co umělec sám za sebe do ob-
razu vložil, a pak nebudete se lehkovážně usmívat, nýbrž pohroužíte 
se do něho jako potápěč ke dnu mořskému, a radost, kterou najdete, 
bude vám odměnou. Neříkejte, že nemáte čas na tyto věci. ‚Chtějte 
a najdete jej.“

I když je to v souvislosti s naší výstavou trefné, pronesl to při jiné 
příležitosti již v roce 1921.

Vernisáž byla zahájena fotbalovou hymnou „Zelená je tráva…“, 
což mělo naznačit, že dalším velkým zájmem Jáchyma je fotbal. Také 
to ale návštěvníky pobavilo a očekávali další legrácky.

V tomto směru nezklamal akademický malíř Chrudoš Valoušek, 
bývalý spolužák a současný kolega Marcely. Vtipně okomentoval 
upřímnost, originalitu a osobitost. Přirovnal způsob jejich práce ke 
slavným spolupracujícím dvojicím a následně ztotožnil zakompono-
vané grafické symboly s útočícími míči, létajícími nad horoměřickým 
fotbalovým hřištěm. Část této pasáže si dovolím ocitovat, i když si 
uvědomuji, že v autentickém podání pana Chrudoše Valouška v pro-
středí galerie vyjádřila víc, než lze ve zkratce reprodukovat.

Autoři Marcela Vichrová a Jáchym Bartoníček

„Marcela s jistotou Ronalda zavěsí tvou kresbu, Jáchyme, jako ko-
pací míč pod břevno branky a je GÓÓÓL. Takze 1 : 0 pro Marcelu. 
Lionel Messi přihrává Jáchymovi a Jáchym k levé tyči zavěsí a ani Petr 
Čech nemá žádnou šanci. Na 2 : 0 zvyšuje Jáchym pro Horoměřice 
a jejich knihovnu a galerii Orchidea, že umožnila uspořádat toto utkání, 
tuto výstavu. Jáchym běží do velkého vápna a přihrává Marcele. Ta 
nastaví správně nohu a je to 3 : 0. Ale pozor, k rohovému praporku si 
staví míč David Beckham a z rohu snižuje na konečných 3 : 1.

Nejvábivějším přáním malého fotbalisty Jáchyma je sen dát gól 
v první lize a po gólu se vznášet nad stadionem a letět rovnou na Ma-

racanä. Tak doufám, že si tě všimne nějaký ten agent Sparty či Slávie, 
nebo Barcelony. A až budeš velký, tak možná namaluješ portrét LIO-
NELA MESSIHO a MARCELY, jak jdou spolu do galerie Orchidea 
v Horoměřicích, podívat se na tvé obrazy.“

K tomu už lze jen dodat, že teprve po zhlédnutí výstavy si po-
tvrdíte, že v galerii Orchidea opravdu zas jednou něco zajímavého 
vystavujeme poprvé.

Václav Kášek
Foto: Ing. Zdeněk Sadílek
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V únoru se v naší mateřské škole konal tradiční masopust. 
V nové školce se rodiče a děti sešli 11. a 25. února ve třídách 
a pobavili se při kohoutích zápasech, odřezávání slaniny a při 
poslechu a tanci za zvuků harmoniky, kytary a kláves.

Ve staré školce se všechny masky sešly 9. února 2016 odpo-
ledne na prostranství před základní školou. Masopust zahájil 
pan Pronóbus a zazpívala se píseň „Masopust držíme“. Pak se 
všichni vydali na průvod Horoměřicemi, kde se na několika 
zastávkách zpívaly lidové písně a děti při nich tančily s med-
vědem. Průvod došel až na zahradu MŠ, kde děti rodičům 
předvedly masopustní taškařice. Po volné zábavě a občerstve-
ní s dobrými koblížky, koláči a chlebem se sádlem a škvarka-
mi, následovalo ukončení masopustu zakopáním basy a roz-
tržením masopustní jitrnice. Toto letošní pojetí masopustu se 
velmi zdařilo. Přálo nám počasí a spokojené byly nejen děti, 
ale i rodiče.

Za MŠ Blanka Vlachová

MasOpusT V MaTEŘsKé šKOlE

ZŠ Horoměřice 
hledá

kvalifikované 
učitele I. stupně
(specializace AJ výhodou).

 
Nástup od srpna 2016. 

Informace na tel.: 220 971 331, 
CV zasílejte na e-mail: 

zs.horomerice@centrum.cz.

Sbor dobrovolných hasičů Horoměřice
pořádá

ŽELEZNOU SOBOTU
16. dubna 2016 od ranních hodin

Žádáme občany, aby železný šrot připravili  
před své domy až večer před dnem svozu,  

aby nedocházelo k jeho odcizení.

Děkujeme za spolupráci
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Z důvodu ukončení provozu restaurace Disco – Clubu (U Kub-
rů) koncem roku 2014 jsme uspořádali výroční členskou schůzi 
v restauraci „Ve mlejně“ v Černém Vole dne 28. února 2015. 
Po této schůzi následuje období, ve kterém se všichni členové 
věnují hlavně svým chovům s cílem odchovat co nejvíce mlá-
ďat. Ti z nás, kteří chovají čistokrevná zvířata, pečlivě vybíra-
jí ty nejlepší jedince, aby je potom na podzim v době výstav 
předvedli v plné kráse. Naši členové vystavují jak na výstavách 
v blízkém okolí (Libčice, Hostivice, Hostouň, Kladno, Kralupy, 
Slaný), tak i vzdálenějších klubových, krajských a národních 
v Lysé n./Labem. Jejich zvířata pravidelně dosahují výborných 
ocenění, čestných cen, a tím výborně reprezentují v chovatelské 
veřejnosti nejen naši organizaci, ale i obec Horoměřice.

 
Pro naše členy každý rok zajišťujeme:
 – v několika etapách očkování králíků (očkujeme i u chova-

telů, kteří nejsou v našem spolku, abychom snížili možnost 
rozšíření myxomatózy a moru v chovech králíků v obci na 
minimum)

 – očkování holubů
 – registraci králíků včetně jejich následného tetování 
 – autobusový zájezd hrazený organizací. Tentokráte jsme se 

v pátek 4. září jeli podívat na národní výstavu mláďat králí-
ků v Lysé n./Labem. 

 Největší pozornost každý rok věnujeme uspořádání tradiční 
propagační chovatelské expozice s bohatou tombolou. Konala 
se, též tradičně, v restauraci „Na hřišti“ v Horoměřicích v so-
botu 12. září. Vystaveno bylo 15 králíků 9-ti plemen, 21 ho-
lubů 4 plemen v 10-ti barevných rázech a 5 plemen drůbeže. 
V expozici exotického ptactva bylo několik „andulek“, korel, 
zebřiček, kanárů a holoubků diamantových. Doplněna byla za-
jímavými exponáty pavouků sklípkanů a veleštíra císařského. 
Pro návštěvníky bylo v restauraci připraveno bohaté a chutné 
občerstvení.

 Další každoroční akcí je účast na soutěžní výstavě okresu 
Praha – západ. Konala se v Rudné ve dnech 30. – 31. října a naši 
chovatelé králíků opět, již po několikáté, zvítězili. Přítel Průcha 
a JUDr. Sup navíc obsadili 3. místa v kolekcích králíků a holu-
bů, př. Maxa a Hejný obdrželi za své králíky „čestné ceny“. 

 Na závěr bych chtěl poděkovat všem přátelům a přízniv-
cům chovu drobného zvířectva, kteří se našich akcí zúčastňu-
jí, a samozřejmě upřímně pozvat na další. Případní zájemci 
o členství v našem spolku se mohou informovat u Ing. M. Vid-
nera (tel. č. 739 504 014)

Ing. Miroslav Vidner – předseda ZO Horoměřice
foto Ing. Jiří Piskač

CHOVaTElé ZO HOROMĚŘICE V ROCE 2015

př. Eva Šenová opět řídí tombolu

př. František Maxa obdivuje sklípkany

zleva př. F. Maxa a ing. Jiří Piskač
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I v letošním roce máme v plánu uspořádat setkání s našimi dříve narozený-
mi občany. Stejně jako loni chceme pozvat všechny letošní sedmdesátníky 
a starší na společenské setkání s občerstvením a kulturním programem. 
Společně tak oslavíme významná životní jubilea našich spoluobčanů.

Naše pozvání se letos týká všech horoměřických občanů s ročníkem 
narození 1946 a dříve. 

Termín setkání zatím není stanoven, plánujeme ho uspořádat na podzim. V případě většího po-
čtu zájemců mohou být i dva nebo tři termíny. Prosíme tedy všechny, kdo mají zájem se setkání 
s představiteli obce zúčastnit, aby vyplnili níže uvedený lístek a doručili jej na obecní úřad. Všem 
přihlášeným potom včas zašleme osobní pozvánky. Současně nabízíme i splnění speciálních přání, 
například když společně chtějí přijít partneři či spolužáci.

Bc. Jana Kohoutová

VýZVa sENIORůM

 
vlastnoruční podpis

Prohlašuji, že si přeji být pozván – pozvána na společenské setkání seniorů,  
pořádané správou obce při příležitosti oslavy významných životních jubileí.

Zároveň dávám svůj souhlas k uveřejnění fotografií z tohoto setkání
v Horoměřickém zpravodaji a na webu obce.

jméno a příjmení  rok narození

doručovací adresa  telefon nebo jiný kontakt
  (není nutný)

Přeji si být pozván / a ve stejném termínu společně s:

OBECNÍMU ÚŘADU V HOROMĚŘICÍCH
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Staré elektro sbíráme 10 let,  
vydalo by na 700 rozhleden
Ocelová konstrukce rozhledny na pražském Petříně váží asi 175 tun. 
Jen ze železa získaného z vyřazených elektrospotřebičů, které u nás 
lidé za posledních 10 let předali k recyklaci, by se takových rozhleden 
dalo postavit 700. 

Zároveň se takto podařilo „vytěžit“ množství dalších surovin, aniž 
by se tím dále ztenčilo ubývající nerostné bohatství. Díky stále vyspě-
lejším recyklačním technologiím se totiž daří získat zpět a znovu vyu-
žít kolem 90 procent materiálů, z nichž jsou elektrozařízenívyrobena. 
Například běžná mikrovlnná trouba je z více než poloviny vyrobena 
ze železa, přibližně 16 % její hmotnosti tvoří sklo a 12 % plasty.

Co z domácností mizí a v jakém množství, to je dobře vidět ze-
jména posledních 10 let, kdy se v České republice vysloužilé elektro 
systematicky sbírá a recykluje. ELEKTROWIN, který je největším 
českým kolektivním systémem a zajištuje zhruba polovinu tuzem-
ského sběru a recyklace, se za tu dobu postaral o sběr a následnou 
recyklaci více než 15 milionů spotřebičů. 

Sesbírané spotřebiče položené jeden za druhým by vytvořily řadu 
měřící přes 6000 kilometrů, takže by se daly hned dva a půl krát vy-
skládat po obvodu státní hranice České republiky.

Století vytrvalci i jepičí život
Některé spotřebiče, které dnes běžně používáme, se v českých domác-
nostech začaly zabydlovat už začátkem 20. století. Patří mezi ně třeba 
lednice, pračky nebo vysavače. Souviselo to s vlnou masového připojo-
vání ke vznikající elektrické rozvodné síti. 

Od té doby jim přibyly nové funkce, změnil se design, základní 
technologické principy ale zůstaly stejné. A nedokážeme si bez nich 
představit každodenní život. Potvrdil to i průzkum, který ELEK-
TROWIN letos uskutečnil. Více než polovina dotázaných by si vzala 
lednici dokonce na pustý ostrov – tak je pro ně nepostradatelná. Pě-
tina by ocenila, kdyby jim život Robinsonů zpříjemňovala pračka.

Jepičí život mají naopak přístroje s paměťovým nosičem.Typic-
kým příkladem byl hit 90. let, videorekordéry systému VHS. Ty 

velmi rychle vystřídaly CD 
přehrávače, které jsou v po-
sledních letech nahrazovány 
paměťovými médii. 

Některá elektrická zaříze-
ní, která jsme ještě nedávno mohli vidět jen v muzejních sbírkách, se 
naopak do domácností vracejí. Jsou to hlavně kuchyňské roboty s bo-
hatým příslušenstvím pro domácí výrobu nejrůznějších pochutin, které 
se naposledy masově vyráběly ve 30. a 40. letech 20. století. Některé 
nesou dokonce stejnou značku, je pravděpodobné, že se jejich výrobci 
inspirovali i ve vlastních firemních muzeích.

Novinka Made in EU
I když tedy není většina běžně používaných spotřebičů v českých 
domácnostech žádnou novinkou, stále ještě poměrně nový je způ-
sob, jak s nimi nakládáme po skončení jejich životnosti. Když to-
tiž našim předkům dosloužila lednice nebo vysavač a skutečně již 
nešly opravit, zůstávaly dál – „na památku“. Jejich pořízení totiž 
představovalo tak velkou investici, že vyhodit je bylo nepředstavi-
telné. Kam také?

K větší obměně domácích spotřebičů začalo v českých zemích do-
cházet až v 60. letech minulého století. 

Ucelený systém jejich sběru a recyklace se ale začal rodit teprve 
na počátku nového tisíciletí, přesněji po roce 2005, tedy právě před 
deseti roky, kdy se do české legislativy promítla tehdy nová evropská 
směrnice.

Díky tomu se staré spotřebiče postupně přestaly házet do popel-
nic, a když se nevešly, vozit na černé skládky. Jinde v Evropě sys-
tém fungoval dříve, u nás byly vytvořeny základy pouze pro televize, 
chladničky a zářivky, což byla nová povinnost vyplývající z členství 
v Evropské unii.

Na rozdíl od některých jiných direktiv, má ta odpadová jednodu-
chou logiku. Vychází z toho, že nejlepší je odpad, který vůbec ne-
vznikne. Většina toho, čeho se zbavujeme, se totiž skutečně dá úspěš-
ně recyklovat a získané suroviny znovu použít. 

ZpĚTNý ODBĚR ElEKTROspOTŘEBIčů

Zpětný odběr elektrozařízení v Horoměřicích
Staré vysloužilé spotřebiče můžete odevzdat zdarma do sběrného dvora na čistírně odpadních vod  

v ulici K Rybníku. Spotřebič by měl být kompletní. 
Otevírací doba sběrného dvora: SOBOTA 9 – 12 hodin

15. února oslavil dlouholetý člen 
zastupitelstva obce a Čestný občan 
Horoměřic Ing. Zdeněk Sadílek 
v dobrém zdraví 80. narozeniny. 
Jako horoměřický rodák se od po-
čátku zajímal o činnost obnovené 
samosprávy a v roce 1994 byl po-
prvé zvolen do zastupitelstva.

Celé toto první volební období 
byl členem rady obce a následují-
cí dvě volební období až do roku 
2006 zastával funkci místostarosty.

Pak byl ještě na další dvě voleb-
ní období zvolen do zastupitelstva, kde byl stále velmi aktivní.

Až dosud je členem finančního výboru, jehož byl v minu-
losti několikrát předsedou. Mnoho roků se také jako člen podí-
lí na práci přestupkové komise a jako nadšený fotograf zazna-
menává všechny společenské a kulturní akce pořádané obcí.

Za správu obce i za redakci Zpravodaje děkujeme za dosa-
vadní práci a do dalších roků přejeme hlavně zdraví a spokoje-
nost v rodinném kruhu i v obecním společenství.

Od začátku letošního roku má 
naše obec novou kronikářku. 
Svou práci s kronikou po 20 
letech ukončila dosavadní kro-
nikářka Eva Šenová, která si za 
vedení obecní kroniky zaslouží 
naše velké poděkování.

Nová kronikářka Karin Gel-
narová pochází ze Slezska, je jí 
47 let. Do Horoměřic se s man-
želem a dvěma dětmi přistěho-
vala v roce 2005. Je učitelkou 1. 
stupně na Základní škole Horo-
měřice. V minulosti pracovala ve 
zpravodajství rádia Frekvence 1. 

K jejím zálibám patří zpěv, hudba, literatura a pěší výlety. 
Zajímá se o kulturní a společenský život v naší obci. 

„Chtěla bych svými zápisy do kroniky Horoměřic uchovat 
objektivní informace pro příští generace. Věřím v otevřenou 
spolupráci se všemi horoměřickými občany,“ říká Karin Gel-
narová.

B laHOpŘEJEME p ŘEDsTaVuJEME

Ing. Zdeněk Sadílek

Karin Gelnarová
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BEsEDa O KOluMBII

Podaná ruka vyjadřuje přátelství, pohlazení je projevem něž- 
nosti, polibek lásky, úsměv sympatií, drobný dárek říká: „Mám 
tě rád“.

Každý náznak, každé gesto nebo čin o něčem mluví.
I Velikonoce jsou takové…
Nejsou jen vítáním jara, přehlídkou různých krásných zvyků. 

Nejsou ani utápěním Moreny či vyháněním hus do luk…
Ony v sobě mají mystiku.
Po zimě přichází jaro, po smutku radost,
po bolesti uzdravení, po smrti život.
A když to zavoláme naplno – nazveme pravým jménem – 

po umučení Pána Ježíše Krista přichází jeho zmrtvýchvstání.
Život se střetl se smrtí a vyhrál.
Hrob je prázdný.
Velikonoční radost pak jde křížem krážem a žádná oblast 

lidského bytí jí není cizí.
I lidové zvyky, jako barvená vajíčka, symboly beránka, zajíce 

– i to patří ke zprávě o zmrtvýchvstání Páně.
Je to dědictví našich předků.
Ač byli hmotně chudí, uvnitř byli bohatí.
Věděli, že víra v Boha a člověk patří k sobě, tak jako obličej 

k hlavě.
Pokud by se „odbouraly“ všechny ty zvyklosti, pak by nám 

nezbylo už vůbec nic.

Znaky, chcete-li symboly, k nám promlouvají.

VELIKONOČNÍ BERÁNEK znamená: Někdo se obětuje za 
vinu druhých.

Beránkova oběť smyla vinu lidí.
Tím beránkem není nikdo jiný než sám Ježíš.

KOHOUT představuje někoho, kdo probouzí svědomí lidí 
a přivádí je k zamyšlení nad sebou. Svým kokrháním probouzí 
každé ráno spáče a zvěstuje jim nový den, světlo, slunce. Tím 
ukazuje na Krista, Světlo světa.

Plechové kohouty můžeme vidět i na věžích kostelů.

KVOČNA S KUŘÁTKY - existuje místo, kde je možné nalézt 
ochranu.

Když nad dvorem krouží dravý pták, je to smrtelné nebez-
pečí pro malá kuřátka.

My smíme v nebezpečí hledat ochranu u Boha jako ta ku-
řátka u kvočny.

OHNIVÝ PTÁK FÉNIX – život je silnější než smrt.
Fénix nebo rajský pták, jak se mu říká, má podle pověsti zá-

zračnou schopnost. Když zestárne, vrhne se do ohně a z po-
pela vstane opět mladý a krásný.

Fénix ukazuje jako křesťanský symbol na Pána Ježíše a chce 
naznačit: tak jako Ježíš zemřel a opět vstal z mrtvých, tak také 
u nás nebude mít smrt poslední slovo.

ZAJÍC je rychlý a bdělý. Podle lidové víry zajíc nikdy nespí, svý-
ma dlouhýma ušima všechno slyší a  také svýma očima vidí, 
protože nezavírá oči ani v noci.

Naznačuje tím, že Bůh je všude. Vidí všechno, slyší všechno.
Je také symbolem zmrtvýchvstání. Jako stále bdící nám při-

pomíná Krista, který přemohl spánek smrti a vystoupil z hrobu 
do věčného života.

VEJCE je všeobecně rozšířený symbol života.
Jako z  vejce vychází živé kuře, tak vyšel vzkříšený Kristus 

z hrobu.

PELIKÁN je symbolem Ježíše, jehož krev byla pro nás vylita 
na kříži.

MOTÝL vychází z kukly – naše duše povstane z mrtvého těla 
a bude žít dál.

pEJsCI, pEJsCI, pEJsCI 
a ZasE pEJsCI...

Ve středu 24. února 2016 proběhlo po-
vídání o Kolumbii v Galerii Orchidea. 
Povídala jsem o své letošní lednové 
cestě po této zemi – před a během po-
vídání měli posluchači možnost tema-
ticky naladit své chuťové buňky čajem 
z koky či chipsy z manioku a banánů. 
Povídání se tradičně zaměřovalo na 
moje vnímání navštívené země opti-
kou neuvěřitelně různorodé přírody, 
setkávání se s místními, jídla, tropic-
kého ovoce, koloniální architektury či 
pěstování kávy. 

Pokud někdo povídání zmeškal, ale 
rád by se o Kolumbii dozvěděl více či získal tipy před svou cestou, 
napište mi na pvymet@seznam.cz.

Petra Nová

Máme tu jaro, s ním přichází oteplení 
a tím také intenzivnější venčení pejsků. 
Těch je podle posledních údajů na úze-
mí Horoměřic přibližně kolem tisícov-
ky, což je na tak malou obec opravdu 
hodně. Toto velké množství psů a ze-
jména bezohlednost některých jejich 
majitelů se negativně projevuje velkým 
množstvím psích exkrementů (výkalů) 
na komunikacích. Určitě jste si jich 
všimli zejména na chodnících, kolem 
dětských hřišť i na nich a neposledně také na ostatních zelených plo-
chách v katastru obce. Problém je asi v tom, že ne každý majitel pej-
ska si uvědomuje, že nestačí pouze zaplatit poplatek za psa a vše je 
vyřešeno. Je třeba, aby si každý po svém miláčkovi beze zbytku 
uklidil, a to i na zelených plochách!!!

Další kapitolou je volné pobíhání psů, či ponechání psa uvázaného 
bez dozoru na veřejném prostranství. Připomeňme scénář, kdy jde 
dítě kolem, pes dostane nějaký podnět a na dítě zaútočí. Napadené 
dítě skončí s tržnou ranou v obličeji v nemocnici a majitel jen pře-
kvapeně kouká, co se stalo. Dá se tomu předejít? Ano dá, a to tím, 
že psa nebudeme nechávat bez dozoru a během venčení ho musíme 
na sto procent ovládat. Pokud jsou v blízkosti např. děti, bude pes na 
vodítku, a to i mimo zastavěnou oblast. 

V obci platí obecně závazná vyhláška č. 2/2004 stanovující pra-
vidla pohybu psů na veřejném prostranství a tu by měl každý „pej-
skař“ velmi dobře znát. V následující době se obecní policie zaměří 
na dodržování výše uvedené vyhlášky a vůči porušovatelům bude 
velmi nekompromisní. K tomu bude využívat kamerového systému, 
fotopastí a zejména i informací od občanů. 

Dále bychom chtěli upozornit majitele psů na povinnost si zjistit, 
na kterých pozemcích pejsky mohou venčit. Týká se to i soukro-
mých pozemků, kde i když jde o veřejné prostranství (pozemek 
nemusí být jako soukromý označen), musí mít souhlas jejich ma-
jitele!!

 Chtěli bychom vyzvat občany, aby vůči znečišťování veřejného 
prostranství nebyli lhostejní a nebáli se oznámit, třeba i anonymně, 
kdo, kdy a kde po svém psovi neuklidil. Udělejme maximum pro to, 
aby naše obec byla čistější, aby naše děti nechodily domů špinavé od 
psích výkalů.

Obecní policie mail: op.horomerice@seznam.cz

Ing. Petr Dvořáček – strážník obecní policie
Obecní policie Horoměřice
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PÁV je považován za symbol toho, že existuje život, který 
nemá konce.

A je ještě mnoho symbolů, zvyků, které si neseme životem.

Vidíte, milí přátelé, kolik hloubky, něhy a síly tyto tradice mají.
Jsou hluboce lidské a vlastně křesťanské a dotýkají se všech 

sfér našeho bytí.
Zachovejte si je, obnovujte si je, hledejte jejich smysl. Bude-

te mít ve svých domovech bohatství, které rez nezkazí a mol 
nesní…

Tak jako podaná ruka je přátelstvím, úsměv sympatií, pohla-
zení je něžností, pak Velikonoce jsou Ježíšovo slovo, které říká: 
„Vstal jsem z mrtvých a jsem stále u Tebe.“

Jiří Berka – farář


